

[Texte]

Mr. Penner: I do not mean to be pushy on this. I just think if it can be shown that any of those revenues from that mineral development, in terms of the royalties, flowed to Ontario, that would be quite clearly illegal, because Treaty No. 3 was exempt from 1924.

I think we will have to leave it there, and if we can get further evidence that it took place, we will have to bring it to the attention of Ontario and Canada.

That is all.

The Chairman: I am grateful for your line of questioning, Mr. Penner, because that was in my mind as well. I think that is good advice and we should follow through on it.

Mr. Fulton: Just one final question to Chief Green. During the tripartite meetings—at least the ones that are listed for November 14, 1983, and January 12, 1984, the ones that were chaired by Mr. Justice Hart—Chief Mandomin and Mr. Taggart were attending those meetings on behalf of Grand Council Treaty No. 3. Did they make it clear at those council meetings that it was the intention of Grand Council Treaty No. 3 not to opt into the legislation that was likely to flow from that process?

Chief Green: I could not really back up any minutes of the tripartite meetings until such time as I can look at them myself, because in the organization, in the leadership, there is an election every two years. It could well be that I was not a grand chief then in 1984. That is why I could not respond to that.

Mr. Fulton: Okay. Thanks. That is helpful.

The Chairman: Chief Green, we thank you very much for coming before the committee today. Do you have any concluding remarks you would like to make?

Chief Green: Not really. All I can say again to you is what I have said from the beginning, that I am very grateful to have been given the opportunity to appear before the committee. I have always believed that if we want something settled, we should see that it is settled in a proper way. I believe you can also relieve some of the pressures that have been ongoing from one year to the next.

• 1140

The Chairman: We are grateful for the opportunity to meet with you today and we wish you well. Thank you.

Just a notice to the committee members that Mr. Phil Monture has not arrived yet. We are running just a few minutes early.

• 1143

• 1157

The Chairman: Good morning. We have Chief William Montour with us this morning from the Six Nations

[Traduction]

M. Penner: Je ne veux pas trop insister. Je dis seulement que si on pouvait montrer que des redevances tirées de l'exploitation minière avaient été versées à l'Ontario, on aurait la preuve de quelque chose d'illégal, parce que le traité n° 3 était exempté de l'accord de 1924.

Je pense qu'il faudra en rester là. Si nous obtenons des preuves que cela s'est produit, il faudra les soumettre à l'attention de l'Ontario et du Canada.

C'est tout.

Le président: Je suis heureux que vous ayez posé ces questions, monsieur Penner, parce que je me les posais moi aussi. Vous avez fait de bonnes suggestions, et il y a lieu d'y donner suite.

M. Fulton: Une dernière question. Pendant les dernières séances de négociation tripartite—en tout cas, celles du 14 novembre 1983 et du 12 janvier 1984, celles qui étaient présidées par le juge Hart—le chef Mandomin et M. Taggart y étaient pour le compte du traité n° 3 du Grand conseil. Ont-ils clairement indiqué, lors de ces rencontres du conseil, que le traité n° 3 du Grand conseil avait l'intention de ne pas souscrire à la loi qui allait découler des négociations?

Le chef Green: Il faudra que je consulte le compte rendu de ces rencontres, parce que chez nous, nous sommes élus tous les deux ans. Je n'étais peut-être pas grand chef en 1984. C'est pour ça que je ne peux pas vous répondre.

M. Fulton: D'accord. Merci. Cela nous a été utile.

Le président: Chef Green, nous vous remercions d'avoir comparu devant le Comité aujourd'hui. Voulez-vous ajouter le mot de la fin?

Le chef Green: Pas vraiment, sinon pour dire ce que j'ai dit au tout début: je vous suis très reconnaissant de m'avoir permis de comparaître devant le Comité. J'ai toujours pensé que si règlement il y a, il faut s'assurer qu'il soit parfait. Je pense qu'on peut également restreindre certaines des pressions d'une année sur l'autre.

Le président: Nous sommes heureux d'avoir pu vous rencontrer aujourd'hui et nous vous souhaitons de réussir. Merci.

Permettez-moi de vous signaler que M. Phil Monture n'est pas encore arrivé. Nous avons un peu d'avance sur l'horaire.

Le président: Bonjour. Nous recevons ce matin, du Conseil des Six nations, le chef William Montour.